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شب یازدهم جمادی الاولی تا شب بیستم بمدت ده شب در مسجد علوی واقع در 
چهارراه کوکاکولا خیابان نبرد خیابان شهید داودآبادی بعد از اقامه نماز مغرب و عشا 

مجلس برقرار است. در این مجلس دانشمند محترم 

حجت الاسلام والمسلمین
فرقانی خراسانی افاضه می فرمایند.

الاحقر سیدعلی مقدم قوچانی امام جماعت مسجد علوی

سخنرانی

شورای  مجلس  اقتصادی  رئیس کمیسیون 
اسلامی اعلام کرد به ازای 3/5 میلیارد دلار از 
ارز دولتی که در اختیار برخی واردکنندگان قرار 
گرفته بود، هیچ کالایی وارد کشور نشده است! 
محمدرضــا پورابراهیمــی در یــک گفت وگوی 
تلویزیونی با بیان اینکــه موضوعات مرتبط با ارز در 
ماه های اخیر مشکلات متعددی را برای کشور ایجاد 
کرد، اظهار داشت: بر اساس گزارش ها از ابتدای امسال 
تــا 27 دی، از کل منابــع ارزی که برای واردات کالا 
تخصیص پیدا کرده بود، حدود یک چهارم آن )یعنی 
3/5 میلیارد دلار( با وجود اختصاص ارز، کالایی وارد 

نشده است!
وی بــا بیان اینکه بانک مرکــزی برای رفع این 
مشــکل، ســامانه رفع تعهــد ارزی واردکنندگان را 

راه اندازی کرده است، گفت: بر این اساس، همه کسانی 
که می خواهند واردات را انجام دهند باید اعتبارسنجی 
شوند.رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با اشاره به 
اینکه این سامانه اعتبارسنجی، رتبه اعتباری بازرگان 
را مشخص می کند، بیان کرد: بر اساس آمارها، حدود 
21 هزار بازرگان کشور بر این اساس اعتبارسنجی و 
رتبه بندی شــدند و اطلاعات مربوط به آنها در این 

سامانه، مدنظر قرار گرفته است. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، پورابراهیمی ادامه 
داد: بر اســاس بخشــنامه اخیر دولت، اکنون رسماً 
عملیات اعتبارســنجی بازرگانان با رویکرد جدید در 
قالب سامانه رفع تعهد ارزی واردکنندگان، عملیاتی 

شده است و این رویکرد، استمرار خواهد داشت.
وی با بیان اینکه مدیریت این کار توســط بانک 

مرکزی انجام می شــود، افزود: انتظار ما از دولت این 
اســت که برای جلوگیری از ایجاد فســاد و رانت در 
اقتصاد کشور، حوزه سامانه های اطلاعاتی را عملیاتی 
کند.وی اضافه کرد: بازرگانان غیر معتبر در حال انجام 
لابی هایی هســتند و به وزارتخانه ها و مجموعه های 
مختلف فشار می آورند تا بتوانند تبصره و استثنائاتی 
را بر این سامانه ها وارد کنند لذا دولت باید سامانه ها 
را اجرایی کند و محکم و قاطع بایستد و مجلس هم 

از این رویکرد حمایت می کند. 
گفتنی است، اختصاص ارز 4200 تومانی از ابتدای 
سال جاری برای واردات برخی کالاها با انحراف قابل 
توجهی رو به رو بوده و بسیاری از این منابع به دست 
مردم نرســیده اســت. چندی پیش پورابراهیمی در 
سخنان مشابهی گفته بود: »حدود 100 هزار میلیارد 

تومان مابه التفاوت به کالا های اساسی پرداخت می شود، 
از این میزان حدود 20 تا 30 درصد به دســت مردم 

می رسد و 70 درصد رانت است.«
تاجگــردون،  غلامرضــا  زمینــه،  همیــن  در 
رئیس کمیســیون تلفیق بودجــه 98 مجلس، هفته 
گذشته بیان کرد: »دولت از 21 میلیارد دلار درآمدهای 
نفتی خود، 14 میلیارد دلار برای کالاهای اساســی 
پیش بینی کرده که قیمت های سال 97 در سال آینده 
هم ادامه پیدا کند. باید دقت شود که این 14 میلیارد 
دلار به دست مردم می رسد یا به دست گروهی خاص. 
چون عملکرد سال 97 نشان می دهد که همین منابع 
ارزی که می توانستند کل مردم از آن بهره مند شوند 
متاسفانه فقط قشر خاصی از آن بهره مند شدند و این 

موضوع نباید در بودجه سال 98 تکرار شود.«

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

سوداگران 3/5 میلیارد دلار ارز دولتی گرفتند اما کالایی وارد نکردند! 

رئیــس خانه صنعت و معــدن ایران گفت: 
تحریم های داخل برای کارآفرینان به مراتب بدتر 

از تحریم های خارجی اثر می کند.
به گزارش خبرگزاری فارس،                                                        عبدالوهاب  سهل آبادی 
اظهار کرد:                                                                                                                                                                                                                      ما همه تکلیف داریم که طوری عمل کنیم 
تا آمریکا در تحریم های خود به مقصود خود نرسد، اما 
این را بگویم که تأمین اجتماعی و سایر نهادهای داخلی 
چه بلایی ســر تولید و کارآفرینی می آورد                                               . تحریم های 
داخلــی  که برای  تولید ایجاد شــده، به مراتب بدتر از 

تحریم های خارجی است.                                                                                             
وی ادامه داد: از زمانی که عده ای اعلام کردند دلار 
چهار هزار و 200 تومان است، چقدر تولیدکننده بدبخت 
شدند و چقدر آدم های رانت خوار از محل سود غیرشرعی 
پولدار شدند. ما توان مقابله با این خودتحریمی داخلی 
را نداریم.                                                          رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در مورد راهکار 

مقابله با تحریم ها خاطرنشان کرد: اولا پیمان های پولی 
دوجانبه با کشــورهای همسایه باید بسته شود و یکی 
از دلایل بحران ارزی این است که    این نوع پیمان های 
دوجانبه نداریم             . ثانیا از طریق ایجاد بانک مشترک ایران 
و ترکیه، ایران و عراق، ایران و قطر می توان مشــکلات 
بازرگانــان را حل کرد.ســهل آبادی درباره راهکارهای 
مقابله با تحریم ها گفت: استفاده از بندر چابهار و ایجاد 
شــرکت های ایرانی و افغانستانی                         همچنین جلوگیری 
از مبادله        کالاهای چینی در کردســتان، خوزســتان، 
آذربایجان غربی، سیستان و بلوچستان و صادرات کالای 
صد درصد ایرانی از این مناطق می تواند راهگشا باشد. 
همچنین ورود شــمش طلا با ارز نیمایی و تبدیل آن 
به سکه و فروش با        دلار خارجی                           می تواند راهگشا باشد.                                    
استفاده از ارز معتبر کشورهای هدف برای بهسازی نظام 
ارزی،                             به جای اینکه فقط به دلار و یورو وابسته باشیم                  .

وی گفت: ما همیشــه در تحریم و جنگ تحمیلی 
بوده ایم، زیرا دشمن نمی خواهد ایران به ثبات برسد.

رئیس خانه صنعت و معدن ایران افزود          : متأسفانه 
برخــی فعالان اقتصادی کارآفریــن در حال حاضر در 
زندان ها هستند که ضمانت کافی برای آزاد شدن آنها 

نیست. باید این افراد به صحنه تولید برگردند.
ســهل آبادی ادامه داد: در پــی بحران ارزی بعد از 
اینکه قیمت ارز کاهش پیدا کرد، اما متأســفانه قیمت 
کالاها به ویژه قطعات خودرو متناسب با نرخ ارز کاهش 
پیدا نکرد، در نتیجه برخی افراد        کالاهای تولیدی با ارز 
ارزان را       صادر کردند اما  ارز حاصل از صادرات را به کشور 
برنگرداندند و آب به آسیاب آمریکا در تحریم ها ریختند.

این کارآفرین با انتقاد از عده ای که از محل نوسان 
ارزی                          ثروتمند شــدند گفت: ســرمایه کشور                به کشور 
گرجستان                                         در قالب خرید ملک   منتقل شده اما  متأسفانه 

در یک روز آن کشــور هــزار و 200 ایرانی را                                                              به ایران 
بازگرداند و به آنها گفت ملک شما را می فروشیم و پول 

شما را برمی گردانیم.                                                              
رئیس خانه صنعت و معدن ایران با بیان اینکه ایران 
یک درصد خشکی و یک درصد جمعیت را دارد، گفت: 
اما                     7/8 درصد ذخایر معدنی در کشــور وجود دارد و ما 
باید معدن را جایگزین نفت در ســال های آینده قرار 
دهیم                                                                     ، اما متأســفانه وزارت صنعــت به واحدهایی که 
پروانه معدنی دارند، حتی اگر                              برداشــت نکرده باشند                                 
حق بهره برداری می گیرند و اگر بیش از پروانه برداشت 

کرده باشند هم جریمه می شوند         .
سهل آبادی افزود: در جنگ تحمیلی یک جوان 20 
ساله مانند شهید حسین خرازی با یک دست خرمشهر 
را نجات داد،                                                 اکنون جوانان این کشور می توانند در جنگ 

اقتصادی کشور را نجات دهند.  

رئیس خانه صنعت و معدن ایران:

تحریم  داخلی بدتر از فشار خارجی است

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت:  
اکثریت افزایــش هزینه های جاری دولت برای 

افزایش حقوق نجومی بگیران بوده است. 
حسینعلی حاجی دلیگانی در گفت و گو با خبرگزاری 
تسنیم  درباره بودجه 98 اظهارداشت: بر اساس گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس، حدود 80 درصد از 2831 
هزار میلیارد ریال بودجه دستگاه های اجرایی ملی به 
دســتگاه های داخل قوه مجریه تعلق می گیرد و البته 
این به  جز بخش عمده بودجه های اســتانی و محلی 
اســت که بازهم به دستگاه های وابسته به قوه مجریه 

تعلق خواهد گرفت.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با انتقاد 
از هیاهوهایی که برخی از مسئولان اجرایی برای 20 
درصد بودجه راه انداخته اند، گفت: 20 درصد بودجه 

سهم تمامی دستگاه های غیر دولتی کشور، از نیروهای 
مسلح گرفته تا  قوه قضائیه، مجلس و نهادهای مذهبی 
و... اســت بنابراین اگر یک چهــارم بودجه اینقدر در 
معیشــت مردم اثر گذار است که از رئیس  قوه مجریه 
گرفته به پائین آن را گوشزد می کنند چرا دولت  نسبت 
به صرفه جوئی و شــفاف سازی در مابقی بودجه  که 

بخش عمده و اصلی بودجه است بی تفاوت است.
حاجــی دلیگانی با بیان اینکــه، مجلس عملًا به 
بررسی دو ســوم بودجه ورود نمی کند، افزود: بودجه 
مربوط به شرکت های دولتی و بانک ها و برخی نهادها 
را فقط مجلس تصویب می کند در حالی که جزئیات 

آن مورد بررسی قرار نمی گیرد.
وی با ابراز اینکه شفاف سازی  که  قانون نیز است 
عملیاتی نمی شود، گفت: بر اساس قانون همزمان با ارائه 

لایحه بودجه باید جداول بدهی ها و مطالبات دولت هم 
به مجلس شورای اسلامی ارائه شود، اما علیرغم اینکه 
مجلس در آســتانه بررسی بودجه سال 98 و تصویب 
آن است، این جداول از سوی دولت ارائه نشده است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به 
افزایش 90 درصدی بودجه جاری دولت در چند سال 
اخیر، ادامه داد: این در حالی است که بودجه نهادهای 
فرهنگی در چند سال گذشته نه تنها افزایشی نداشته 

بلکه کاهش نیز داشته.
حاجی دلیگانی با انتقاد از عدم اجرائی شــدن  و 
تحقق بودجه عمرانی به وســیله دولت گفت:  بودجه 
عمرانی فقط روی کاغذ 62 هزار میلیارد نوشته می شود 

اما در عمل نصف آن نیز پیاده سازی نمی شود.
وی با ابراز اینکه میزان هزینه های جاری دولت در 

حالی اکنون 210 هزار میلیارد تومان است که قبل از 
دولت یازدهم  75 هزار میلیارد تومان بوده است، افزود: 
متأسفانه این افزایش سه برابری هزینه جاری به  جهت 
افزایش حقوق کارکنان دولت نبوده و علت آن افزایش  

تصاعدی مدیران حقوق نجومی بگیر بوده است.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس از اینکه 
برخی از جریانات سیاســی حامــی دولت در مجلس 
نیز با اظهارات سیاسی قصد دارند جو مطالبه به حق 
اقتصادی مردم را خراب کنند، گفت: در پاسخ به این 
افراد بایســتی گفت همه اظهار نظرهای سیاسی شما 
درست اما نماینده محترم ملت برای درد معیشت مردم 
چه کرده اید آیا یک میلیون از حقوق های نجومی کم 
کردید آیا یارانه خانوارهــای بالای پنج میلیون را به 

اقشار ضعیف بازگردانده اید.

حاجی دلیگانی: 

حقوق های نجومی علت رشد هزینه های جاری دولت است

مدیر سابق امور بین الملل شرکت ملی نفت با بیان اینکه 
وزارت نفت و شرکت ملی نفت برای فروش نفت به معافیت های 
آمریکا بسنده کرده اند، گفت: با عرضه نفت در بورس می توان 

به ظرفیت صادرات نفت کشور اضافه کرد.
محمدعلــی خطیبی در گفت وگو با خبرگزاری مهر با  اشــاره به 
اینکه در لایحه پیشــنهادی بودجه سال 98 کل کشور صادرات نفت 
1/5 میلیون بشکه در نظر گرفته شده است، اظهار کرد: اگر مسئولان 
وزارت نفت به مقداری که آمریکا به نفت ایران مجوز و معافیت داده 
اســت اکتفا کنند و همین مقدار صادر کنند و تلاشــی خارج از این 
چارچوب برای صادرات انجام ندهند، در این صورت فروش روزانه 1/5 
میلیون بشکه محقق نمی  شود و در حد 800-700 هزار بشکه آن هم 
در صورتی که خریداران نفت ایران در چارچوب این مجوز، صد درصد 

پای کار بیایند، محقق خواهد شد.
وی افزود: متاســفانه بررسی خروجی  های عملکرد وزارت نفت و 
شرکت ملی نفت نشان می  دهد که آنها فعلًا به حدی که معافیت های 
آمریکا مجوز داده، اکتفا کرده اند. البته گزارش های رسمی را ندیده ام 
ولی گزارش های غیررسمی نشان می  دهد که صادرات ما کاهش قابل 
ملاحظه ای پیداکرده است. مدیر سابق امور بین الملل شرکت ملی نفت 
دربــاره ابتکاراتی که می  توان برای دورزدن تحریم ها بکار برد، عنوان 
کرد: با عرضه نفت در بورس می توان به ظرفیت صادرات نفت کشور 
اضافه کرد. اما برای مدتی عرضه نفت در بورس متوقف شد که ظاهراً 

برای عرضه دوباره، مجوز داده شده است.
گفتنی است بالاخره با تأخیر بسیار مجوز سومین عرضه نفت در 
بورس از شــورای عالی اقتصاد اخذ و مقرر گردیده است روز دوشنبه 
اول بهمن 1397 یک میلیون بشــکه نفت خام سبک در حجم های 
35 هزار بشــکه ای با قیمت پایه 52/42 دلار به ازای هر بشــکه در 

بورس انرژی عرضه شود.
حسینی، مدیرعامل بورس انرژی در گفت وگو با فارس با بیان اینکه 
علاوه  بر امکان تسویه حساب با ارز های بین المللی، امکان تسویه کامل 
با ارز ریال ایران با نرخ سنا از تفاوت های عرضه این دوره با دوره های 
قبل است، اظهار کرد: دوره تسویه حساب معاملات نیز از 60 به 90 
روز افزایش یافته است.وی درباره نحوه پرداخت وجوه و تحویل نفت 
خریداری شــده هم گفت: متقاضیان باید 6 درصد از مبلغ قرارداد را 
بصــورت پیش پرداخت واریز و پس از برنده شــدن در مناقصه 20 
درصد از مبلغ نهایی محموله خریداری شــده را پرداخت کنند و با 
ارائه ضمانت نامه بانکی به میزان 125 درصد مبلغ باقی مانده ارزش 
محموله آن را تحویل گرفته و پس از یک دوره 60 تا 90 روزه آن را 
تســویه کنند.حسینی، تسویه تمام ریالی را از مزیت های این عرضه 
عنــوان کرد و افزود: نحوه تحویل نفت نیــز هم در بندرگاه ها و هم 
به صورت کشتی به کشتی فراهم است و همه افراد ذی صلاح داخلی 

و خارجی می توانند در این عرضه شرکت کنند.
با توجه به شرایط به وجود آمده، هرچند عرضه سوم نفت در بورس 
با رویکردهای مثبتی همچون امکان تســویه ریالی مطرح شده، اما 
همچنان نگرانی ها از مستمر نبودن این عرضه ها پابرجاست. به اعتقاد 
کارشناسان و فعالان بخش خصوصی نفت و گاز، تا زمانی که عرضه های 
صورت گرفته به اندازه کافی و دائمی نباشد، بخش خصوصی نمی تواند 
بازاریابی کرده و تمایل چندانی برای حضور در این بازار نخواهد داشت.
با توجه به شرایط حساس کشور، تعلل در استفاده از این راهکار 
توجیه پذیر نیســت و ظاهرا این تأخیرها به اراده وزارت نفت بستگی 
دارد. در مجمــوع میتوان چند دلیل برای عدم عرضه مجدد نفت در 

بورس بیان کرد.
در حــال حاضر تنها متولی صادرات نفت کشــور مدیریت امور 
بین الملل شــرکت ملی نفت اســت. با عرضه نفت در بورس بستری 
برای ورود بخش خصوصی به بازار جهانی نفت فراهم می شــود. این 
اتفاق باعث می شود که انحصار شرکت ملی نفت در فروش نفت ایران 
شکسته شــود و به طور طبیعی برخی امتیازات ایجاد شده ناشی از 

انحصار فروش نفت کشور از بین برود.
همچنین به نظر میرسد با اعطای معافیت های تقریباً یک میلیون 
بشکه ای به خریداران نفت ایران خیال وزارت نفت و شرکت ملی نفت 
از به صفر نرســیدن صادرات نفت ایران راحت شــده و بدین صورت 
دیگر لزومی به عرضه نفت در بورس دیده نمی شود. این برخورد باعث 

نگرانی صاحب نظران انرژی شده است.
علاوه  بر این، کارشناســان انرژی معتقدند که ایجاد یک سازوکار 
مجــزا در وزارت نفت برای پیگیری کارهــای عرضه نفت در بورس 
ضروری اســت. در حال حاضر در وزارت نفت هیچ نهادی مسئولیت 
اجرای عرضه نفت در بورس را بر عهده ندارد و شرکت ملی نفت نیز 
که در عرضه قبلی پیگیری های اجرای این راهکار ضد تحریمی را انجام 

داد اکنون مشغول استفاده از ظرفیت معافیت های داده شده است.

کارشناس نفت:

وزارت نفت فقط به معافیت های آمریکا 
دل بسته است

یک اقتصاددان اصلاح طلــب گفت: تورم را خود دولت با 
سیاســت های غلطش به وجود آورد اما به مردم آدرس غلط 
می دهد و عوام فریبی می کند که تحریم ها، دلیل مشــکلات 

است. 
بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، موســی غنی نژاد درباره دلائل 
مشکلات اقتصادی اظهار کرد: دولت هیچ گاه به مردم توضیح نداده و 
نپذیرفته، علت تورم، سیاست های  اشتباهی است که اجرا کرده است. 
ما تا حالا نشنید ه ایم دولت بگوید این تورم نتیجه سیاست های غلط 
اقتصادی از جمله اعطای تسهیلات بانکی یارانه ای است که در چند 
سال گذشته برای تقویت عرضه و تحریک تقاضا پرداخت کرده است. 
وی ادامه داد: دولت چند سال قبل اعلام کرد برای خروج از رکود 
باید اقداماتی انجام دهد. نمونه آن پرداخت وام خودرو بود و اقدامات 
مشــابهی که تقاضا را تحریک کند. این ها همه منشأ تورم است. اما 

این را دولت هیچ گاه برای مردم توضیح نداد. 
این اقتصاددان افزود: مردم هم نمی دانند یارانه و وامی که می گیرند 
در نهایت منجر به افزایش نقدینگی می شــود و تورم زاست. اما وقتی 
نقدینگی را افزایش دادند و تورم ایجاد شد می گویند ما که نمی توانیم 
دست روی دســت بگذاریم. پس تعزیرات و سازمان های قیمت گذار 
را فعال می کنند و بگیر و ببند راه می اندازند تا مردم راضی شوند. از 
دریچه نگاه دولت شــاید چنین رفتاری قابل قبول باشد، اما از منظر 
منافع عمومی قابل توجیه نیست. غنی نژاد تصریح کرد: یک بار دولت 
باید برای مردم توضیح دهد که علت تورم و افزایش قیمت ها چیست. 
اما دولت مدام آدرس غلط می دهد. در این میان مردم مقصر نیستند 
و حق آنهاست که از دولتشان مطالبه داشته باشند. آن هم دولتی که 
خود را فعال مایشاء معرفی می کند و می گوید همه کاره هستم و در 
همه امور اقتصــادی دخالت می کند. وقتی دولت در همه جا دخالت 
می کند، مردم هم حق دارند که از دولت انتظار داشته باشند. اما دولت 

آدرس غلط می دهد و عوام  فریبی می کند.«
گفتنی اســت، این روزها اقتصاد کشور و مردم گرفتار مشکلات 
عدیده هســتند ولی برخی مسئولان با دادن آدرس های غلط در پی 
ترویج این نظر هســتند که مشــکلاتی که در سال جاری گریبانگیر 
اقتصاد کشور شده است، نتیجه تحریم های آمریکا بوده و سوء مدیریت 
مسئولان نقش حداقلی دارد، این در حالی است که بسیاری از مشکلات 
اقتصادی کشــور و مردم، هیچ ربطی به تحریم ندارد یا کمترین اثر 
را از تحریم می بیند، از جمله تورم که بیشــتر حاصل سوء مدیریت 

دولت است.

اقتصاددان اصلاح طلب:

 سیاست های  اشتباه دولت 
عامل تورم بود

سرویس اقتصادی-
با وجود افزایــش 30 تا 86 درصدی برخی 
محصولات سایپا در هفته گذشته، این خودروساز 
دوباره برخی محصولاتش را گران کرد به طوری 
که یک مدل پراید با افزایش مجدد شش میلیون 
و 800 هزار تومانی، در مجموع حدود 13 میلیون 

تومان گران شد.
زمستان امســال با افزایش دوباره قیمت خودرو 
همراه شــد. خودروسازان از ابتدای سال مدعی بودند 
که با نوسانات ارزی و مشکلات تحریم، واردات قطعات 
مورد نیاز برای تولید خودرو با مشــکل مواجه شده و 

قیمت تمام شده آنها افزایش یافته است.
سرانجام با موافقت دولت، ایران خودرو حدود سه 
هفته قبل ایران خودرو پیشــتاز افزایش قیمت ها شد 
و نرخ جدیــد محصولاتش را اعلام کرد که در برخی 
موارد تا 90 درصد افزایش نشان می داد. 22 دیماه نیز 
خودروسازی سایپا به دنبال ایران خودرو لیست جدید 
قیمت برخی محصولاتش را اعــلام نموده و افزایش 
30 تــا 86 درصدی را بر قیمت انواع خودروهای خود 

اعمال کرد.
اما در فاصله کمتر از یک هفته، این خودروســاز 
28 دیماه لیست جدیدی را منتشر کرد که در کمال 
تعجب، در لیست قیمت های جدید، بعضی محصولات 
این گروه خودروسازی از جمله تیبا و پراید دوباره گران 
شده است. قیمت انواع این محصولات از 3 تا 7 میلیون 

گرانفروشی به سبک سایپا

پراید ظرف یک هفته13میلیون تومان گران شد!

تومان افزایش یافته است.
در این بیــن، پراید 111SE که در لیســت 22 
دیمــاه، حدوداً بــا 30 درصد افزایــش، از حدود 22 
میلیون و 500 هزار تومان قبلی به حدود 29 میلیون 
و 300 هزار تومان رســیده بود، در لیست جدید 36 
میلیون و یکصد هزار تومان قیمت گذاری شــده است 
که تغییر بیش از 20 درصدی )شــش میلیون و 800 
هزار تومان( را نشان می دهد. در مجموع از 22 دیماه 
تا امروز، قیمت فروش کارخانه ای این محصول بیش 
از 50 درصد )13 میلیون و 600 هزار تومان( نســبت 

به گذشته افزایش یافته است.
همچنین پرایــد 131SE که با حدود 30 درصد 
افزایش نســبت به قیمت 22 میلیــون و 700 هزار 
تومانی قبل، به تازگی 29 میلیون و 525 هزار تومان 

قیمت گذاری شده بود، هم اینک به بیش از 33 میلیون 
و 700 هزار تومان رســیده است. این محصول نیز با 
افزایش چهــار میلیون و 175 هزار تومانی اخیر )14 
درصد افزایش( در مجموع نزدیک به 48 درصد گران 

شده است.
ایــن افزایش قیمت ها در ســایه رضایت دولت و 
بی توجهی به حقــوق مصرف کنندگان صورت گرفته 
است. خودروسازان انتظارات را برآورده نکرده اند و در 
تحویل خودروهای موجود هم بســیار بدعهد بوده اند 
بــه طوری کــه در ماه های اخیر شــکایت مردمی از 

خودروسازان 600 درصد افزایش یافته است.
در این وضعیت خودروسازان علاوه بر افزایش قیمت 
خواستار دریافت کمک مالی 15 هزار میلیارد تومانی 
از دولت نیز شده اند و وزارت صنعت نیز موافقت خود 

را با این درخواست اعلام کرده است.
در همین رابطه یک کارشــناس خودرو در مورد 
کمک 15 هزار میلیارد تومانی به خودروسازان تصریح 
کرد: هر گونه حمایت بدون پیش شرط و حمایتی که 

وابسته به عملکرد نباشد درست نیست.
میلاد بیگی در گفت وگو خبرگــزاری فارس، در 
رابطه با افزایش قیمــت خودرو و نحوه قیمت گذاری 
خودرو در ماه های اخیر، گفت: قیمت خودرو با توجه 
به افزایش قیمت نهاده های آن بر اثر افزایش قیمت ارز 
مانند قیمت سایر کالاهای دیگر باید افزایش می یافت.
وی افزود: وقتی تولید خودرو به صورت انحصاری 
اســت بنابراین میزان تولید خودروساز قیمت حاشیه 
بازار را تعیین می کند و با اعلام این روش قیمت گذاری، 

قیمت گذاری خودرو به خودروساز واگذار شده است.
این کارشــناس خودرو در رابطه با تحلیل وزارت 
صنعــت مبنی بر اینکه اگر قیمت گــذاری خودرو به 
حاشــیه بازار سپرده شــود قیمت ها کاهش می یابد، 
عنوان کرد: این تحلیل غلط است زیرا ممکن است در 
کوتاه مدت با فشارهای دستوری قیمت ها کاهش یابد 

اما در بلندمدت این اتفاق رخ نخواهد داد.
بیگــی ادامه داد: عمده رفتار خودروســاز ها تابع 
تصمیماتی اســت که دولت می گیــرد و دولت ها هم 
همواره برای اینکه از زیر مســئولیت اتفاقاتی که در 
حوزه خودرو می افتد فرار کنند همواره تقصیرات را به 

گردن خودروساز می اندازند.

یک کارشناس اقتصادی گفت: باید به دولت بگوییم خلق 
فرصت شغل جدید پیشکش زیرا با سیاست های کنونی حداقل 
یک میلیون و 100 هزار فرصت شغلی موجود از بین خواهد رفت. 
به گزارش خبرگزاری فارس،  فرشاد مؤمنی در نخستین هم اندیشی 
بررســی تحریم ها در جمع مدیران رســانه ها، اظهار داشــت: بحران 
اجتماعی و تــورم با واردات بی رویه و قاچاق کالا در اقتصاد شــکل 

می گیرد.
وی افــزود: زمانی که اوباما صحبت می کرد در مورد برجام گفت 
»این توافق مبتنی بر حُسن توافق نیست بلکه یک توافق راستی  آزمایی 
است« یعنی این توافق شکننده است و به هر بهانه ای آن را می شکنند 
و همان شــد که برجام ما را در همان مســیر بحران قبلی قرار داد و 

این طبیعی نیست.
رئیس  مؤسسه پژوهشی دین و اقتصاد ادامه داد: متوسط واردات 
در دولت روحانی از دوره احمدی نژاد هم بیشــتر شــد، یعنی از 72 
میلیارد دلار به 79 میلیارد دلار واردات ســالانه رسید که این امر به 

نظر من مشکوک است. 
مومنی اضافه کرد: دلیل دیگری که می گویم این روند عادی نیست، 
این است که در دوره روحانی قیمت نفت 60 تا 70 درصد سقوط کرد، 
اما الگوی تجارت خارجی به هیچ وجه تغییر پیدا نکرد )چون( پشت 

پرده اقتصاد سیاسی فساد و تبانی وجود دارد. 
وی با  اشــاره به جلســه اقتصاددانان در ماه مبــارک رمضان با 
رئیس جمهــور گفت: من در آن جلســه گفتم از نظر من کل اعضای 
دولت و مجلس باید در مورد کتاب هایی که غربی ها از استراتژی تحریم 
علیه ایران نوشته اند آموزش ببینند یعنی بدانند که در چه جایگاهی 
قرار دارند، افراد حرفه ای باید در مورد سناریوهایی که در تحریم برای 

ما طراحی شده به تصمیم گیران آموزش دهند. 
به گفته این کارشناس اقتصادی، راهبرد تحریم ها ماجرای تغییر 
رفتار )حاکمان( نیست، بلکه ماجرای براندازی نظام است، اما براندازی 
ویژه است راهبرد فروپاشی از درون را در قبال تحریم ها دنبال می کنند. 
باید همه مردم و تصمیم گیران هوشیار باشند زیرا هرکار نسنجیده در 

زمینه تحریم ها یک نوع پاس گل به حریف تلقی می شود. 
مؤمنی بیان کرد: تحریم کنندگان ایران بیشترین امید خود را به 
سیاست های تورم زا و رکودآفرین بسته اند. به عنوان نمونه در این زمینه 
بگویم در لایحه بودجه، دولت برای سال  آینده هدف گذاری کرده که 
یک میلیون و 77 هزار شــغل جدید ایجاد شــود در حالی که اسناد 

پشتیبان این فکر خیلی ضعیف است. 
وی افزود: باید به دولت بگوییم خلق فرصت شغل جدید پیشکش 
زیرا با سیاســت های کنونی حداقل یک میلیون و 100 هزار فرصت 
شغلی موجود به خاطر تحریم های پس از 13 آبان 97 از بین خواهد 

رفت. 
این استاد دانشگاه ادامه داد: این حیاتی ترین موضوع است که هیچ 
عنصری به اندازه اشتغال در اقتصاد ایران تعیین کننده نیست. امروز هم 
صحبت من با دولت این است که اتمام حجت با دولت روحانی انجام 
داده ام اما به نظر من دولت روحانی در مناسبات رانتی هیچ تفاوتی با 

دولت قبلی ندارد فقط در محل های اصابت رانت تفاوت دارد.
مومنی با بیان اینکه ابعاد غیراقتصادی توســعه از ابعاد اقتصادی 
توسعه بسیار حیاتی تر است، گفت: باید بتوانیم از تهدیدها فرصت هم 

بسازیم. بله می توان از تحریم ها هم فرصت ساخت.

یک مقام مسئول در امور بین الملل وزارت بهداشت از رفتار 
دوگانه غربی ها در برخورد با تحریم دارویی ایران خبر داد.

به گزارش خبرگزاری فارس، جلال نائلی، مدیرکل بین الملل وزارت 
بهداشت روز گذشته در نخستین هم اندیشی در مورد تحریم ها که در 
محل پژوهشکده امنیت اقتصادی تدبیر  برگزار شد، گفت:                                             600 میلیون 
دلار مواد اولیه دارو از خارج وارد می کنیم، اما امکان نقل و انتقال پول 

به سختی وجود دارد و یا امکان ندارد.                                                                                                                     
وی افزود:                                                                           ما باید                      تکنولوژی               وارد کنیم و سلامت مردم را ارتقا دهیم                                                                                             ، 
از طرف دیگر باید مستندسازی کنیم که چه اتفاقاتی در بخش سلامت 
روی داده است، گرچه غربی ها بارها گفته اند بخش سلامت قابل تحریم 
نیست، اما به هر بهانه ای تحریم می کنند. کافی است سری به بخش 

اطفال بیمارستان ها بزنید                   و بدانید چه خبر است.              
این مقام مسئول وزارت بهداشت با بیان اینکه مسیر بانکی با چین 
از طریق بانک کنلون باز شده است، گفت: در جریان توئیت آقای ظریف 
وزیر امور خارجه در پاسخ به وزیر خارجه آمریکا که گفته بود                            بخش 
سلامت ایران تحریم نیست،                                                                          ما مستنداتی از ایمیل آمریکایی ها برای 
تحریم دارو و غذا به ایران ارسال کردیم که دیگر پامپئو جوابی برای 

این مستند نداشت.                                                             
رئیس  مؤسسه پژوهش های اقتصاد کشاورزی هم در این نشست 
تأکید کرد: آمریکایی ها در ظاهر اعلام کردند که غذا و دارو از تحریم ها 
معاف است، اما تلاش کردند، همه راه ها را بر روی واردات غذا و دارو 
ببندند، زیرا لازمه واردات آن منابع پولی است که اجازه انتقال نمی دهند 

و نمی گذارند نفت را بفروشیم.
حمیدرضا شــاه محمدی گفت: در حال حاضر 20 کشتی حامل 
بارهای وارداتی در سواحل اطراف کشور حضور دارند و حتی پول کرایه 
15 کشتی هم پرداخت شده است، اما چون اجازه نمی دهند آنها پول 

از حساب خود بردارند، اجازه تخلیه نمی دهند.
وی ادامه داد: 2 هزار تن گوشــت وارداتــی در یک بندر معطل 
تخلیه و چند هزار تن علوفه در یک بندر دیگر معطل است، متأسفانه 
شرکت های آمریکایی به شرکت های حمل ونقل کننده غذا و دارو برای 
ایران زنگ می زنند و تهدید می کنند که اگر با ایران کار کنید، شــما 

را تحریم می کنیم.
رئیس  مؤسســه پژوهش های اقتصاد کشــاورزی افزود: از زمانی 
کــه تحریم های جدید آمریکا در 13 آبان اجرا شــد، جنگ روانی به 
راه انداختند و شــرکت های حمل ونقل از همکاری با ایران به خاطر 

تحریم های آمریکا می ترسند.
همچنین محمد جعفری، عضو هیئت علمی پژوهشــکده تدبیر 
اقتصاد نیز در این گردهمایی عنوان کرد: دشمن به دروغ می گوید که 
تحریم ها کاری به دارو و غذای مردم ندارند، بلکه آنها کاری می کنند 

که دارو و غذا هم مشکل پیدا کند.

فرشاد مؤمنی: 

بیش از یک میلیون شغل
 با سیاست های فعلی دولت از بین می رود

مقام مسئول وزارت بهداشت:

غربی ها دروغ می گویند
 که تحریم غذا و دارو نداریم

وال استریت ژورنال گزارش داد که به رغم 
تحریم های آمریکا علیــه ایران، چین در پی 
انعقاد قراردادی به ارزش ســه میلیارد دلار با 
ایران با هدف سرمایه گذاری در صنایع نفت و 

گاز این کشور است.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه )ســنا(؛ 

شــرکت ساینوپک، غول انرژی چین به دنبال انجام 
معامله ســه میلیارد دلاری برای توســعه بیشــتر 
میدان های نفتی در ایران اســت. این تصمیم نشان 
می دهد که کشورهای مختلف چگونه از معافیت های 
موقــت تحریم آمریکا علیه ایران اســتقبال و از آن 
بهــره می برند. تصمیم چین برای پیگیری معاملات 

سودآور با تهران و افزایش حضور در ایران، همزمان 
با عقب نشــینی برخی شرکت های اروپایی همچون 

شرکت نفتی ایتالیاست.
ساینوپک به شرکت ملی نفت ایران پیشنهاد داده 
اســت که در ازای دریافت نفت، پروژه سه میلیارد 
دلاری میدان یادآوران را توســعه خواهد داد. تولید 

کنونی میدان یادآوران 90 هزار بشــکه اســت و با 
توسعه آن توسط ساینوپک، سطح تولید آن به 180 

هزار بشکه در روز خواهد رسید.
منابع مطلع گزارش داده اند که شرکت ساینوپک 
قصد خود برای توســعه میدان یادآوران را به آمریکا 

اطلاع داده است.

وال استریت ژورنال:

چین۳ میلیارد دلار 
در نفت وگاز ایران سرمایه گذاری می کند

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
گفت: با محوریت وزارت صمت و اتحادیه مربوط  
ظرف سه روز آینده یعنی تا انتهای روز دوشنبه 
اول بهمن ماه  همه کالاهای 110 فروشگاه پوشاک 
احصا شده توسط ستاد،  جمع آوری  و تابلوی آنها 

پایین کشیده شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، حمیدرضا دهقانی نیا 
با بیان اینکه هیچ دســتگاهی نمی تواند مانع اجرای 
طرح مبارزه با پوشاک قاچاق شود، گفت: مصوبه ای 

که استانداری درباره طرح جلوگیری از عرضه پوشاک 
قاچاق به ســتاد ارسال کرده بود باعث برداشت های 
متفاوتی مثل مانع تراشی شده بود که ما باید اعلام 
کنیم این برداشت، برداشت درستی نیست و این طرح 

به حرکت خود ادامه می دهد.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: 
استانداری مصوبه ای درباره طرح جلوگیری از عرضه 
پوشاک قاچاق داشــت که برداشت های متفاوتی از 
آن صورت گرفته بود و این برداشت ها از دید بیرونی 

این طور به نظر می رســید که مانع تراشــی صورت 
گرفته است.

وی افزود: از  نظر ســتاد، این برداشت از مصوبه 
استانداری تنها نیاز به هماهنگی های بیشتر داشت 
کــه این هماهنگی هــا امروز با حضــور آقای دین 
پرست معاون وزیرکشور،   دیگر مسئولان این حوزه، 

 تولیدکنندگان  و معاون استانداری انجام شد.
دهقانی نیا تاکید کرد: در این جلسه مصوب  شد 
که با محوریت وزارت صمت و اتحادیه مربوط  ظرف 

سه روز آینده یعنی تا انتهای روز دوشنبه اول بهمن 
ماه  همه کالاهای 110 فروشگاه پوشاک احصا شده 
توسط ستاد، جمع آوری  و تابلوی آنها پایین کشیده 

شود.
وی گفــت: پس از اجــرای این مصوبه هم طرح 
مبارزه با پوشــاک برند قاچاق ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز قوی تر از گذشته ادامه خواهد داشت و هیچ 
مانع تراشی از طرف استانداری یا هر دستگاه دیگری 

قابل قبول نیست.

پلمب 11۰ فروشگاه عرضه پوشاک قاچاق در تهران تا اول بهمن


